能源和环境工程

稠油包水乳状液的表观黏度

蒋小华, 王玮, 宫敬

中国石油大学(北京)城市油气输配技术北京市重点实验室;中国石油大学(北京)多相流实验室

收稿日期 2007-7-9 修回日期 2007-10-24 网络版发布日期 2008-3-11 接受日期

摘要

以渤海SZ36-1稠油、矿化水为工质配制了2组不同液滴直径的W/0型乳状液,研究了温度、含水率、剪切率和液滴直径对乳状液黏度的影响。结果表明,温度对乳状液表观黏度的影响非常明显,而对相对黏度的影响却较小;同时含水率、剪切率和液滴直径也是影响乳状液黏度的重要因素,低含水率下,剪切率、液滴直径对黏度的影响不明显,而当含水率较高时,剪切率、液滴直径的影响非常突出,乳状液呈现出强烈的剪切稀释特性。利用国内外现有的一些黏度模型对实验获得的黏度数据进行了预测分析,发现Brinkman(1952)模型具有较好的预测精度。

关键词

稠油_ W/O型乳状液 表观黏度 相对黏度

分类号

Apparent viscosity of water-in-heavy crude oil emulsion

JIANG Xiaohua, WANG Wei, GONG Jing

Beijing Key Laboratory of Urban Oil and Gas Distribution Technology , China University of Petroleum ; Multiphase Flow Laboratory , China University of Petroleum

Abstract

Two series of water-in-oil emulsions with different droplet size distributions were prepared by using Bohai SZ36-1 oilfield heavy crude oil and mineral water. The effects of temperature, water volume fraction, shear rate and droplet average diameter on emulsion viscosity were studied. The results showed that temperature had a great impact on apparent viscosity of emulsion, but seemingly little impact on relative viscosity. Water volume fraction, shear rate and droplet average diameter were also important factors affecting viscosity. At a low water volume fraction, shear rate and droplet average diameter's effect could be ignored, however, when water volume fraction increased, their effects will be greatly enhanced and W/O emulsion showed strong shearing-thin behavior. Some published viscosity prediction models were evaluated by using data from the experiment, and the Brinkman (1952) model was found to be the best.

Key words

heavy crude oil water-in-oil emulsion apparent viscosity relative viscosity

DOI:

扩展功能

本文信息

- ▶ Supporting info
- ▶ PDF(1190KB)
- ▶[HTML全文](0KB)
- ▶参考文献

服务与反馈

- ▶把本文推荐给朋友
- ▶加入我的书架
- ▶加入引用管理器
- ▶复制索引
- ▶ Email Alert
- ▶文章反馈
- ▶浏览反馈信息

相关信息

▶ 本刊中 包含"

稠油"的 相关文章

- ▶本文作者相关文章
- 蒋小华
- ・ 王玮
- 宫敬